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تیم ملی عصر امروز در دومین دیدار تدارکاتی خود در فیفادی اخیر به مصاف 
آنگـــولا مـــی رود. هـــر زمان پـــای یک حریـــف تدارکاتی آفریقایی بـــه میان می آید 
گاه یاد صمد مرفاوی و گل های حساس او به الجزایر می افتیم. مهاجم  ناخودآ
سال های دور فوتبال ایران که گلزن متبحری بود و بارها با لباس تیم ملی به تیم های 
مختلـــف در رقابت هـــای متعـــدد بین المللی گلزنی کرده بود. بـــه بهانه برگزاری 
این دیدار دقایقی با مرفاوی همکلام شـــده و صحبت درباره تیم ملی را با وی 
ادامه دادیم. متن گفت وگوی ســـرمربی ســـابق تیم ملی جوانان با »فرهیختگان« 

را در ادامه می خوانید. 

صحبـــت را از بـــازی تدارکاتـــی ایـــران بـــا تیم ملی آنگـــولا آغاز کنیـــم. این چنین 
بازی هایـــی در حالی کـــه رقبای آســـیایی بـــا تیم های مطرح جهان مثـــل آلمان و 
انگلیـــس بـــازی می کنند، تا چه اندازه می تواند برای تیم ایران راهگشـــا باشـــد؟ 
ضمن اینکه اصولا این موضوع می تواند برای فدراسیون ایران نقطه ضعف باشد؟
کم است یعنی اینکه ما  این شـــرایط چندین ســـال اســـت که در فوتبال ما حا
چندین سال است نمی توانیم با تیم های درجه یک و مطرح دنیا بازی می کنیم. 
همه هم دلایل آن را می دانند. هر مربی که می آید می خواهد با چنین تیم هایی 

ی کنیم اما به هر صورت نمی شود.  باز

به این دلایل بیشتر اشاره می کنید؟
یک سری برمی گردد به مسائل مالی و دلیل دیگر هم به روابط خارجی مربوط 
ی از مســـائل دســـت به دســـت هم داده تا تیم  می شـــود. در هر صورت بســـیار
ملـــی فقـــط در تورنمنت هایی مانند جـــام جهانی بتواند با قدرت هایی مانند 
ی های رسمی و به نوعی  ی کند که آن هم در قالب باز انگلیس یا آرژانتین باز
ی برای تیم ملی ماست. نمی شود آنجا این تیم ها نخواهند با ما  توفیق اجبار
ی هایی می تواند مناسبات خوبی  ی کنند و باید مسابقه بدهند. چنین باز باز

را برای فوتبال ما ایجاد کند. 

گر این اتفاق بیفتد که با تیم های مطرح جهان بازی کنیم؟ ا
ی کنیم و فعلا  بله، اما ما فقط می توانیم در جام های جهانی با این تیم ها باز
ی است که نمی توانیم با چنین تیم هایی در دیدارهای تدارکاتی رو  شرایط طور
در رو شویم ضمن اینکه فدراسیون هم نمی تواند این کار را انجام بدهد چون 
دستش بسته است. البته پای مسائل مالی هم وسط است که فدراسیون تحریم 
است و پولش را نمی دهند. در چنین شرایطی از کجا بیاورند تا با تیم هایی مثل 
یادی هم  ی هایی هزینه های ز ی کنند؟ بالاخره چنین باز برزیل و آرژانتین باز
یم آنها معمولا  گر هم ما بخواهیم برو گر آنها بخواهند بیایند هزینه دارد و ا دارد. ا
ی کنند. اینها همه در حالی اســـت که مگر قلعه نویی  نمی خواهنـــد بـــا ما باز
ی کند؟ قطعا استقبال  بدش می آید که تیم ملی با تیم های درجه یک دنیا باز
یم، اینکه با  هـــم می کنـــد امـــا الان باید واقعیت را دیـــد و با این بضاعتی که دار
ی کنیم را هم باید به فـــال نیک بگیریم تا بتوانیم حداقل در  همیـــن تیم هـــا باز
یکنان و رســـیدن به خواســـته ها و  چنین دیدارهایی در جهت هماهنگی باز
کتیکی کادر فنی و شناخت هرچه بیشتر فضا، سیستم و استراتژی  اهداف تا
ی های  ی انجام بدهیم. همه اینها مسائل مهمی هستند که ما فقط در باز باز

تدارکاتی می توانیم به آنها برسیم. 

در راستای همین موضوع مالی که به آن اشاره کردید، گویا دیدار با آنگولا فقط 
10 میلیارد برای فدراسیون خرج برداشته است. 

پـــس قطعـــا تیمـــی مانند برزیـــل با رقمی بیشـــتر از این صحبت هـــا حاضر به 
ی با ما می شـــود. در هر صورت این رقابت ها درجه بندی می شـــوند. الان  باز
فدراسیون ما در تیم های پایه خودش مانده دیگر آلمان و برزیل پیشکش. در 
این وضعیت چطور می خواهند تیم های دیگر را بیاورند. من خودم سرمربی 
تیم ملی جوانان بودم و شرایط را از نزدیک دیده ام. در همین تیم هم برای یک 
ی تدارکاتـــی می دانید چقدر مکاتبه می کردیـــم. درنهایت هم کمتر تیمی  بـــاز
ی کند. معمولا با تیم های آســـیایی که روابط خوبی با  حاضر می شـــد با ما باز
ی کنند. من این شـــرایط را درک می کنم اما  ایـــران دارنـــد می پذیرنـــد تا با ما باز
ی کند همان طور که  نمی شـــود. قلعه نویی دوســـت دارد با تیم های مطرح باز
ی کرده تا به خوبی  پایی و مطرح باز من هم دوست داشتم تیمم با تیم های ارو
محک بخورد. ما حتی برای مرحله نهایی و قبل از اعزام هم نتوانســـتیم یک 
بازی تدارکاتی درست و حسابی را برگزار کنیم و با تیم های پایه داخلی خودمان 
ی کردیم. این شـــرایط برای همه تیم هـــای ملی وجود دارد و فقط مختص  بـــاز
ی رقم بخورد که هم دست  تیم ملی بزرگسالان نیست. امیدوارم که شرایط طور
ی  فدراســـیون به لحاظ مالی باز شـــود و هم شـــرایط سیاسی و اجتماعی طور

ی با تیم های مطرح جهان نزدیک شویم.  رقم بخورد که بیشتر به فضای باز

حتما دیدید که ژاپن چگونه آلمان را در کشور خودش تحقیر کرد. 
بلـــه؛ وقتـــی این تیم در جام جهانی آن طور بازی می کند و یقه بزرگان را می گیرد و 
رقبایـــش را اذیـــت می کند دیگر چه انتظاری دارید؟ واقعا از همان جام جهانی 
مشخص بود این کشور چه ایده و تفکرات و استراتژی دارد. بعد هم روبه روی آلمان 
به قول شما این تیم را تحقیر می کنند و جالب اینکه اصلا به این فکر نمی کنند 

که مقابل تیمی مانند آلمان بازی می کنند. این یعنی پیشرفت و برنامه ریزی. 

دســـتیاران پرتعـــداد قلعه نویـــی در تیم ملی یک مقدار تـــوی ذوق نمی زند؟ این 
تعداد بیشتر از حد استاندارد نیست؟

به نظر من این اتفاق اصلا موضوعیتی برای انتقاد ندارد. اینها مسائلی نیستند 
که درباره اش نقدی داشته باشیم. این موارد به سرمربی مربوط می شود. یعنی 
ی یک نفر را داشته باشد و خودش هم آنها را  سرمربی دوست دارد برای هرکار
مدیریت کند. بنابراین من به شخصه نمی توانم به این کار قلعه نویی انتقادی 
یا ایرادی بگیرم چون این مساله ای است که مربوط به خودش است و خودش 
تصمیم گرفته این تعداد مربی در کنارش باشند. قطعا این اتفاق با موافقت 

فدراسیون بوده است. 

؟  گر این امر ابزاری برای خاموش کردن صدای منتقدان باشد چطور ا
مـــن فکـــر نمی کنم چنین چیزی باشـــد. در آســـتانه رقابت هـــای جام ملت ها 
هستیم و بهتر است برای این تیم یک جو آرام را درست کرده و از همه ارکان 
فوتبال کشور بخواهیم به این تیم آرامش بدهند. اینکه به کادرفنی که ایرانی 
است بخواهیم چنین ایراداتی بگیریم خیلی زیبنده نیست. تا دیروز که همه 
خارجی بودند مدام انتقاداتی صورت می گرفت و حرف هایی زده می شد اما 
حالا که بیشتر اعضای کادر ایرانی هستند باید به آنها اعتماد و اطمینان کرد. 
باید به آنها آرامش خاطر داد تا آســـوده خاطر شـــده و بتوانند در یک جو آرام 
کرده مساله برای تیم ملی پیش نیاید که  کار خود را انجام بدهند تا خدای نا

بعدا موجب حسرت و پشیمانی بشود. 

میانگین سنی تیم ملی بالاست. فکر نمی کنید این موضوع پاشنه آشیل تیم ملی 
در جام ملت ها باشد؟

من فکر می کنم کادر تیم ملی آرام آرام به سمت پوست اندازی خواهد رفت. الان 
به یکباره نمی شود این کار را انجام داد. الان همه انتظار دارند جام ملت ها را فتح 
کنیم و اگر بخواهیم برای این رقابت ها میانگین سنی را پایین آورده و تیم را به یک 
باره جوان کنیم و تیم نتواند خواسته ها را برآورده کند بعدا ایراد می گیرند که چرا تیم 

را جوان کردید. بنابراین فعلا عقل حکم می کند که به منظور پوست اندازی 
آرام آرام کار را پیش برده و در ادامه به این شکل جوان ترها را با کسب 

تجربه جایگزین باتجربه ها کنند. برای آینده این اتفاق می تواند 
فکر بهتری باشد تا اینکه بخواهیم یک دفعه از دم تیم را جوان 

کنیم و این مطمئنا شرایط و کار را سخت می کند. الان همه 
از تیم ملی انتظار قهرمانی دارند پس اجازه بدهیم کادرفنی 

کار خودش را براساس برنامه ای که دارد بکند. 

با این وضعیت رقبای ما در آسیا می توانیم انتظار قهرمانی 
در جام ملت ها را داشته باشیم؟ 

باید امیدوار باشیم و نمی شود ناامید باشیم. باید با این 
قدرت ها بجنگیم هرچند خود ما هم در فوتبال آسیا 

یک قدرت محسوب می شویم. حالا برای جنگیدن 
ابزار می خواهیم و باید شـــرایط جنگیدن را فراهم 

کنیم. ما باید شاخصه هایی در سطح بالا داشته 
باشـــیم این در حالی اســـت که ما فقط نیروی 

انسانی خوبی داریم که از آن هم به درستی بهره 
نمی گیریم. ما معمولا شرایط خوبی را برای تیم 
ملی مان از لحاظ تدارکات و زیرســـاخت ها 

فراهم نمی کنیم. وقتی این چنین باشـــد نباید 
یاد هم انتظار داشت. من می دانم شرایط همه رقبا  ز

از ما بهتر است. ار شرق آسیایی ها تا همین عربستان و 
... البته ما هم ایران هســـتیم و توان مبارزه با این  قطر و
یـــم. اگرچـــه حریفان ما  کشـــورها و موفقیـــت لازم را دار
امکانات خوبی دارند اما ما هم نیروی انسانی خوبی 

یم که همه امیدمان به آنهاست.  دار

ســـکوهای خراب شـــده اســـتادیوم آزادی را می بینیـــد، 
یـــد؟ اســـتادیومی که خاطـــرات همه  حســـرت نمی خور

نسل های فوتبالی ایران به شمار می رود. 
صد در صد، اما بالاخره باید این استادیوم ساخته شود. تا 

کی باید تحمل می کردیم و این طوری هم نمی شود باقی بماند. 
برای درست کردن آن هم باید صبر داشته باشیم و منابع لازم را 

تامین کنیم و یک شبه هم نمی توان این استادیوم را با این وسعت 
یم که آزادی  درست کرد و باید تحمل کرد. استادیوم دیگری هم ندار
یم فلان اســـتادیوم. الان هم  ی ببندیم و بگوییم برو را برای بازســـاز

ی  صلاح دانســـته اند فعلا به این شـــکل این اســـتادیوم را بازساز
کنند. هرچند می شـــد جـــای دیگری را پیش بینی کرده و 

ی و تعمیر کنند. در این بین برای  سپس آزادی را بازساز
شرایط بهتر از هر لحاظ منابع مالی خیلی مهم است.

این که چطور دوربین های مختلف وارد ایران شد و پلیس یا حتی فدراسیون های 
کنون به ســـوالی برای  دیگر از آن بهره می برد ســـوال مهمی اســـت. آیا این مهم تا
مسئولان فدراسیون فوتبال تبدیل نشده است؟ چطور ممکن است برای برخی 
دیگر از رشته ها در زمان گذشته که البته آن زمان هم تحریم ها بود، تجهیزات وارد 
می شد و حالا نمی شود؟ اگر فدراسیون فوتبال پیگیر ورود دوربین های پلیس 
یادی برای واردات چنین  شـــود آیا به جواب درســـتی نمی رسد؟ اینکه راه های ز
کالاهایی وجود دارد که بسیاری می دانند. آیا راهی برای حل مشکل این موضوع 
در دست وبال مسئولان فدراسیون نیست تا برای آن اقدام کنند؟ چگونه است 

که این دردسر فقط گریبان فوتبال را گرفته است. 
برای اهالی فوتبال افت دارد که یکی از تجهیزات ابتدایی فوتبال روز دنیا را باید 
گرامی  قرض بگیریم. هرچند اســـاتید به اصطلاح اهل فن با یک پســـت اینســـتا
عجیب مانع میزبانی با هوادار از النصر و رونالدو شـــدند اما باز جای شـــکرش 
باقی اســـت که فیفا بود، تجهیزاتش را به ما قرض داد تا همین نیمچه میزبانی 
کن  را هم از دست ندهیم. حالا فدراسیون فوتبال و شرکت توسعه و تجهیز اما
ورزشی میزبان پدیده کمک داور ویدئویی هستند. این تجهیزات به پول ما از 
نگاه هواداران فوتبال بسیار گرانقیمت است از این رو بهتر است مسئولان مربوطه 
حواس شـــان باشـــد تا این تجهیزات آســـیب نبینند و خرجی روی دســـت مان 

نگذارند. همین موضوع بهانه خوبی بود تا درمورد ورود قرضی کمک داور ویدئویی 
و شـــرایط میزبانی موقت از آن با علی خســـروی یکی از اعضای کمیته داوران 
صحبت کنیم. این عضو کمیته داوران و داور بین المللی بازنشسته در ابتدای 
صحبت پیشنهاد خوبی دارد. وی به »فرهیختگان« گفت: »AFC این امکانات 
را برای ما به صورت قرضی می فرستد و فرصت مناسبی است تا از آن استفاده 
کنیم. اما نه به عنوان عضو کمیته داوران بلکه به عنوان یک کارشناس فوتبال 
پیشنهاد می دهم از فیفا درخواست کنیم در این مدت مدرس لازم را هم برای 
ما بفرستد. حالا که قرار است این تجهیزات تا پایان لیگ قهرمانان آسیا در ایران 
بماند فرصت خوبی است تا از این تجهیزات در جهت آموزش داوران خودمان 
استفاده کنیم. می توان 2 گروه 30 تا 40 نفری داوران را آموزش داد. از این رو باید 
از فیفا درخواست مدرس کنیم. به این شکل دیگر لازم نیست داوران ما برای 
آموزش به قطر و عربستان بروند. پیش از این قرار بود چند نفری را برای آموزش 
بفرستیم که سفرشان به مهر ماه موکول شد. با این حال حالا که فرصت فراهم 
شده چه نیازی به این سفر وجود دارد. می توانند در ایران آموزش ببینند، به این 
ترتیب تعداد بیشـــتری از داوران امکان آموزش دیدن دارند. بهترین فرصت در 
اختیار ما قرار گرفته. می توان یک سری کلاس در تهران و یک دوره در اصفهان 
برگـــزار کنیـــم و حتی داوران لیگ یک را هم آموزش دهیم. فرصت خوبی فراهم 

شده و باید از آن استفاده کرد.«
آیا فیفا با این درخواســـت موافقت می کند و مدرســـان خود را در اختیار کمیته 
داوران ما قرار می دهد و اجازه استفاده از این تجهیزات را خواهد داد؟ موضوع 

از نگاه خسروی بسیار ساده است؛ چراکه معتقد است فیفا در این مدت به هر 
شکلی با فدراسیون فوتبال ایران همکاری کرده است. او به ما گفت: »ورزشگاه 
آزادی نیمه کاره و ناآماده است. همین حالا هم اهالی فوتبال در دیگر کشورها 
با تعجب از روند تجهیز ورزشگاه آزادی می گویند. با این حال این سوال مطرح 
اســـت که آیا فدراســـیون فوتبال به تعهدات خود عمل کرده و ورزشـــگاه آزادی 
می تواند میزبان این دوربین ها باشـــد؟ طبق آخرین توافق فدراســـیون فوتبال و 
AFCقـــرار بـــود اتـــاق مورد نظر و امکانات لازم را فدراســـیون فوتبال فراهم کند تا 
نمایندگان مربوطه تجهیزات خود را در این اتاق مستقر کنند. هزینه این نفرات 
که گویا 20 نفر است هم با فدراسیون فوتبال است. به نظر می رسد که شرایط به 
خوبی آماده است. چند دوربین است که باید در محل هایی مشخص با زوایای 
خاص نصب شوند. قطعا پایه ها و ستون ها را برای این مهم تجهیز می کنند. تنها 
موضوع مهم نگه داری آنها است. هرچند فکر می کنم شرکت توسعه و تجهیز به 
خوبی فکر این مسائل را کرده است؛ چراکه نگهداری از این دوربین ها برعهده 
ماست و باید سالم تحویل فیفا دهیم. ممکن است نماینده های خود را در ایران 
یم می توانیم از پس  مستقر کنند اما با توجه به اینکه ما نیز عوامل توانمندی دار

نگهداری از این دوربین ها بربیاییم.«

   خسارت در کار خواهد بود؟
در آستانه فصل سرما هستیم. هرچند مدتی است ایران بارندگی زیادی ندارد اما 
همین سرما چه در تهران و چه در اصفهان می تواند به تجهیزات قرضی آسیب 

بزند. آیا در صورت آســـیب دیدن دوربین ها فدراســـیون فوتبال باید خســـارت 
احتمالـــی را جبـــران کند؟ عضـــو کمیته داوران در این مـــورد به »فرهیختگان« 
گفت: »قطعا تفاهمنامه ای در این خصوص امضا می شود. من در کار گروهی 
که به همین منظور تشکیل شده است شرکت ندارم، از این رو در جریان جزئیات 
نیستم. با آن حال فکر می کنم در این خصوص برنامه ریزی شد و فدراسیون ایران 
طی توافقاتی این سیستم را قرض گرفته است. با این حال چون نگه داری از این 
دوربین ها و تجهیزات برای ما خیلی مهم است قطعا دوستان اجازه نمی هند 
آسیبی به این دوربین ها برسد. با این حال نگاه مثبت فیفا و AFC به ما به حدی 
است که من فکر می کنم امکان کمک های دیگری هم هست و نگران نیستم.«
بـــا همـــه این حرف ها مشـــکل اصلی ما اهالی فوتبال هســـتند. آنهـــا که همواره 
معترض این فوتبال هستند و چه در بازی های داخلی و چه خارجی پای ثابت 
اعتراضنـــد. آیـــا این نفرات در مقابـــل برخی اتفاقات داوری صبوری می کنند و 
تصمیـــم VAR را می پذیرنـــد؟ خســـروی نظر جالبـــی دارد. او به »فرهیختگان« 
گفـــت: »مـــا قبل از اســـتفاده از VAR بایـــد فرهنگش را یاد بگیریـــم. اگر یادتان 
باشـــد در 2018 و بازی با پرتغال تنها تیمی که به داوری اعتراض کرد ما بودیم. 
هیچ تیمی اعتراض نمی کرد اما ما این کار را کردیم. اول باید فرهنگش را داشته 
باشـــیم. از این رو تا زمانی که نتوانیم این فرهنگ را برای خودمان جا انداخته و 
رعایت کنیم، نه کمک داور ویدئویی و نه هیچ تجهیزات دیگری به کمک ما 
نخواهد آمد. ابتدا باید بپذیریم که این سیستم جزء فرهنگ فوتبال است و بعد 

با این تجهیزات کار کنیم.«

صمد مرفاوی در گفت وگو با »فرهیختگان«: ژاپنی ها به این فکر نمی کردند که مقابل آلمان بازی می کنند

بازی با آلمان پیشکش! فدراسیون در تیم های پایه خودش مانده
 الان وقت آن نیست که به یکباره در تیم ملی جوان گرایی کنیم               باید مقابل همین تیم های معمولی استراتژی مان را تعریف کنیم

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

گزارش »فرهیختگان« از ورود قرضی VAR به فوتبال ایران

خسروی: حالا که تجهیزات آمده، در ایران به داوران مان آموزش دهیم
پیش از ورود کمک داور ویدئویی، فرهنگش را وارد کنیم


